Fatwa of the Shari'a Supervisory Board (SSB) On the Letter of Guarantee Product Offered By Bahrain Islamic Bank (BisB)

Praise be to Almighty Allah, the Lord of all the Worlds, and peace and blessings be upon our Prophet, Mohammed, the master of the first and the last, and upon all his scion and companions.

Definition of Letter of Guarantee

It is an undertaking by the Bank, upon the customer's instruction, to pay up to a specified amount in cash on the beneficiary's demand to the Bank within a certain period of time.

The Shari'a Supervisory Board (SSB) of Bahrain Islamic Bank approved the letter of guarantee product issued by the Bank after conducting the credit and legal studies and the feasibility study on an annual basis, charging a consideration for it, whether such consideration is a lump sum or a percentage of the required guarantee limit, against the actual and direct services rendered by the Bank.

Shariah ruling

The SSB considers that the letter of guarantee granted to customers requesting it in all its types represents an agency if it is a covered letter, an agency and guarantee if the letter is partially covered, and a guarantee if the letter is not covered.

Shariah Categorization

- 1. The remuneration in the Letter of uncovered letter of guarantee should only be for the actual and direct services rendered.
- 2. It is not permissible to issue a letter of guarantee in favour of conventional banks, companies or firms which will use it to acquire an interest-based loan or for a purpose repugnant to Shari'a.

Allah's peace and blessings be upon our Master,
Mohammed,
and upon his scion and companions.

فتوى هيئة الرقابة الشرعية حول منتج خطاب الضمان في بنك البحرين الإسلامي

الحمد لله رب العالمين، والصلاة والسلام على سيدنا محمد سيد الأولين والآخرين، وعلى آله وصحبه أجمعين، وبعد

تعريف خطاب الضمان

هو تعهد من البنك بناء على طلب الزبون بدفع مبلغ نقدي معين بمجرد أن يطلب المستقيد ذلك من البنك خلال مدة معينة.

وقد أجازت الهيئة منتج خطاب الضمان الذي يصدره البنك بعد إجراء الدراسة الائتمانية والقانونية ودراسة الجدوى بصورة سنوية مع أخذ الأجر عليه سواء أكان الأجر مقطوعاً أو بنسبة مئوية من سقف الضمان المطلوب وذلك مقابل الخدمات الفعلية والمباشرة!

التكييف الشرعى

تعتبر الهيئة أن خطاب الضمان الممنوح للزبائن الطالبين له بأنواعه يمثل وكالة إن كان خطابا مغطى، ووكالة وكفالة إن كان الخطاب مغطى جزئيا، وكفالة إن كان الخطاب غير مغطى.

الضوابط الشرعية

- يكون الأجر في خطاب الضمان غير المغطى على الخدمات الفعلية والمباشرة فقط.
- 2. لا يجوز تقديم خطاب الضمان للبنوك التقليدية أو للشركات والمؤسسات التي طلبت الخطاب من أجل قرض ربوي أو غرض غير شرعى.

وصلى الله على سيدنا محمد وعلى آله وصحبه وسلم

م. 2006م. ورار الهيئة رقم ق2/191-ل2/006/2 الصادر في 6 يوليو 2006م. Page 1 of 1